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کــوتــــاه

آرمان ملی: رئیس جمهور در 
دانشجو  روز  گرامیداشت  آیین 
که در دانشگاه تهران برگزار شد، 
این روز را نماد دشمن شناسی، 
دشمن ستیزی، بصیرت و احساس 
مسئولیت جامعه دانشجویی کشور 
عنوان کرد و اظهار داشت: حقیقتاً 
شانزدهم آذر باید به عنوان نماد و 
نمود بالندگی و شناخت شرایط و 
وضعیت کشور از سوی دانشگاه ها 
همواره گرامی داشته شود. سید 
ابراهیم رئیسی با اشاره به ارتباط 
مستمر دولت با جامعه دانشجویی 
کشور در همه ایام و روزهای سال 
گفت: بنده ارتباط دولت با دانشگاه 
را یک ضرورت می دانم و حقیقتا باور 
دارم دانشگاه به عنوان اتاق فکر دولت 
می تواند در مساله شناسی و حل 
مسائل کشور یاریگر دولت باشد و به 
دولتمردان نیز تاکید کرده ام ارتباط 
با جامعه نخبگانی توامان با حضور 
در میان مردم مورد توجه باشد. 
رئیس جمهور با بیان این که »پیش 
از حضور در این مراسم برخی توصیه 
کردند در این مراسم شرکت نکنم«، 
تصریح کرد: بنده در پاسخ گفتم 
کسانی که به دنبال تعطیلی علم 
هستند به دانشگاه نمی روند و بنای 
دولت سیزدهم از ابتدا تقویت علم 
و علم افزایی در دانشگاه ها بوده است 
و از این جهت بود که پس از بهبود 
شرایط کرونایی کشور دولت اولین 
اولویت خود را از سرگیری فعالیت 
دانشگاه ها قرار داد چرا که نشاط و 
پویایی کشور و همچنین پیشرفت ها 
کشور  دانشمندان  افتخارات  و 
محصول دانشگاه است. رئیسی افزود: 

امروز دانشگاه ما به دشمن ضربه زده 
و به همین دلیل می خواستند در این 
فضا آشوب ایجاد کنند و کلاس های 
درس را به تعطیلی بکشانند اما 
اساتید و دانشجویان فرهیخته چنین 
اجازه ای به آنها ندادند. وی با تاکید 
بر تفاوت میان اغتشاش و اعتراض، 
با بیان این که »اعتراض به دنبال 
خود اصلاح امور و سازندگی را دارد، 
اما پیامد اغتشاش، تخریب و ناامنی 
است«، تصریح کرد: قطعاً یک ایران 
قوی مطلوب آمریکایی ها نخواهد بود 
و آنها به دنبال یک ایران ویران شده 
همانند افغانستان، سوریه، لیبی و 
دیگر کشورهای مورد تجاوز قرار 
گرفته از سوی این کشور هستند، 
اما ایران متفاوت از دیگر کشورها و 
سرزمین ها، زنان و مردانی با عزت 
و باغیرت دارد که هرگز اجازه تحقق 
چنین توطئه هایی را به آمریکایی ها 
نخواهند داد. وی در بیان چرایی 
عصبانیت و ناامیدی دشمنان از 
دانشگاه و جامعه دانشجویی کشور، 
اظهار کرد:  دانشگاه های ما امروز 

سرمنشأ همه پیشرفت ها در کشور 
بوده و افتخارات دانشمندان ما در 
علم و فناوری، صنعت هسته ای، 
هوافضا و دستاوردهای دفاعی و 
امنیتی محصول دانشگاه است، از 
این جهت دشمن به دنبال تعطیل 
بردن  بین  از  دانشگاه ها،  کردن 
نشاط دانشجویی و مقابل هم قرار 
دادن دانشجویان برآمد، اما جامعه 
صدای  داد  نشان  ما  دانشجویی 
واقعی دانشجوی ایرانی صدای ضد 
استکباری است. رئیس جمهور با بیان 
اینکه پشت پرده اغتشاشات اخیر و 
ناامنی ها در کشور، متوقف ساختن 
پیشرفت ها، تعطیلی دانشگاه ها و 
ناامید کردن مردم بوده است، ابراز 
داشت: در همین راستا تلاش همه 
ما مسئولان و شما جامعه دانشجویی 
کشور و اساتید دانشگاهی باید بر 
امیدوار کردن هر چه بیشتر مردم 
با کار جهادی و فعالیت شبانه روزی 
باشد که اگر چنین شود یقین بدانید 
دشمن روز به روز ناامیدتر و مردم روز 
به روز امیدوارتر خواهند شد. وی با 

بیان این که »کسانی که دانشجوی 
ما و مدافعان امنیت همچون شهید 
آرمان علی وردی و روح ا... عجمیان 
را به شهادت می رسانند، مساله شان 
مشکلات اقتصادی نیست«، تصریح 
کرد: مردم ما و جامعه دانشجویی 
کشور به خوبی تفاوت میان اعتراض 
و اغتشاش را می فهمند و به همین 
دلیل آنها را ناکام گذاشتند. وی با 
اشاره به سفر اخیرش به کردستان 
و حضور در بازار سنندج و مشکلاتی 
که در پی آن برای برخی از بازاریان از 
سوی اغتشاشگران ایجاد شد، تصریح 
کرد: چرا به دروغ می گویید به دنبال 
زندگی و آزادی برای مردم ایران 
هستید؟ شما دیدید که با آن بنده 
خدا که یک شکلات به ما تعارف 
کرد چه کردند، چه کسی دیکتاتور 
است؟ امروز ادعای کسانی که شعار 
زندگی و آزادی می دهند، اما با فشار 
و تحریم زندگی را از مردم ایران سلب 
است!  ادعایی مضحک  کرده اند، 
رئیسی تاکید کرد: امروز مستبدترین 
و دیکتاتورترین حکومت دنیا هیات 
حاکمه ایالات متحده آمریکاست.  
وی با بیان این که »دولت سیزدهم 
تنها دولتی پس از پیروزی انقلاب 
اسلامی است که برنامه ای مدون 
دارد  کشور  مشکلات  حل  برای 
و برنامه خود را نیز به بوته نقد 
کارشناسان، نخبگان و فرهیختگان 
گذاشته است«، تاکید کرد: معتقدیم 
با توجه به ظرفیت های عظیم موجود 
در کشور و حمایت و پشتیبانی مردم، 
مشکلات قابل حل است و اقتصاد 
کشور و معیشت مردم نیز بهبود 

خواهد یافت. 

آرمان ملی- احسان اسقایی: آمده بودند تا با 
جوانگرایی و انقلابی گری درکنار مردم مستضعف 
قرارگیرند. مردمی که شانه هایشان به اعتقاد آن ها 
زیر سیاست های توسعه اقتصادی خم شده بود. 
آنها معتقد بودند پیرمردها و ژنرال ها باید از گردونه 
مدیریتی کنارگذاشته شوند تا جوانان سکان 
مدیریت کشور را در دست گیرند و مدیریت میدانی 
را جایگزین مدیریت پشت میزنشینی و پروازی 
کنند. پس از روی کار آمدن مجلس انقلابی دو سال 
و نیم از حضور آنها در پارلمان می گذرد اما خروجی 
کارشان طرحی است در مورد پرونده هسته ای. 
خروجی دیگر این مجلس طرحی در مورد جوانی 
و جمعیت است که اگر چه دستاوردهای مثبتی 
در حوزه بیمه کردن زنان داشته اما از سوی برخی 
طرحی در جهت دخالت در زندگی خصوصی مردم 
بود و به اعتقاد برخی ممکن است در آینده موجب به 
دنیا آمدن کودکان فاقد سلامت جسمانی را فراهم 
آورد. طرح دیگری هم در مورد ورود خودرو های 
خارجی به ایران داشتند که البته گویا قرار است در 
آینده شاهد ورود این خودروها به داخل باشیم و این 
طرح برای کاهش قیمت خودرو به نگارش درآمد اما 

کاهش قیمت  خودرو ملموس نیست. 
  یکی برای ملت، یکی برای خودمان

کلیپی از مسعود پزشکیان در فضای مجازی 
منتشر شده است. خبر آنلاین در مورد این کلیپ 
می نویسد: فیلمی از مسعود پزشکیان، نماینده 
تبریز در مجلس در فضای مجازی پخش شده 
که در آن وی می گوید: »دولت برای نمایندگان 

مجلس بیمارستان اختصاصی احداث کرده است. 
اگر نماینده مجلس مریض شود. او را به بهترین 
بیمارستان می برند« وی در بخشی دیگر از این 
کلیپ چنین اعلام می کند: »نمایندگان مجلس 
بیمه های تکمیلی جداگانه دارند و پول های کلانی 
برای سلامت خودشان خرج می کنند. نمایندگان 
مجلس فقط به بیمارستان های خصوصی مراجعه 
می کنند و برای یک جراحی ساده ۶۰ میلیون 
تومان می پردازند! اینکه می گویند ما انقلابی 
هستیم من که نمی فهمم این انقلابی یعنی چه؟ 
خودشان می روند خصوصی خدمت می گیرند، 
بعد می گویند به فکر مردم هستیم. مردم بدبخت 
می روند بیمارستان، اول می گویند، برو زندگی ات را 
بفروش، بیار بده تا بعد عمل ات کنیم ولی این آدمایی 
که اینجا هستند، همگی، بچه های شان، خودشان 
خانواده شان، بورس هم گرفته اند، پول هم دارند، 

زندگی هم می کنند.«
  کجاست شفافیت!

البته اینکه در وضعیت فعلی، تورم به حدی است 
که کارشناسان معتقدند برای یک زندگی دو نفره 
در پایتخت نیازمند 32 میلیون تومان است، قطعا 
نمایندگان مردم سطح بالاتری از دخل و خرج را 
برای خود مشاهده می کنند. پول آب، برق، گاز، 
تلفن، شهریه مدرسه غیرانتفاعی فرزند و دانشگاه 
.. همه و همه را  همسر، هزینه بلیت هواپیما، و.
اگرکنار هم بگذاریم، شاید یک نماینده مجلس برای 
هزینه های ماهانه خود نیازمند چند برابرخط فقر 
اعلامی باشد اما سوالی که در اینجا به وجود می آید 

این است که چرا در شرایطی که نمایندگان خود را 
داعیه دار شفافیت می دانند در ارتباط با حقوق و 
مزایای خود اقدام به شفافیت نمی کنند؟ شفافیت 
در مورد آرای نمایندگان که به حاشیه رفت اما چرا 
در مورد حقوق خود و مزایایی که در این ارتباط 

دریافت می کنند سخنی با مردم نمی گویند؟
  مردم به دنبال دارو

 هرچند لازم است نمایندگان مجلس در این 
ارتباط توضیحاتی را ارائه دهند اما این سوال 
مطرح می شود که چرا در شرایط کنونی که طرح 
دارو یاب موجب به زحمت انداختن مردم شده و 
برخی داروخانه ها اعلام کرده اند با اجرای آن در 
آستانه ورشکستگی قرار دارند و از سوی دیگر 
بسیاری از بیماران با مشکلاتی در تهیه دارو و حتی 
تا چند ماه پیش تهیه سرم و بعضا تا هفته های قبل 
با مشکل تهیه برخی اقلام آنتی بیوتیک روبه رو 
بودند، یک بار به صورت جدی و نه در حد سوال 
از وزیر بهداشت وی را در مجلس مورد استیضاح 
قرار ندادند و تنها در این ارتباط از وی توضیحاتی 
خواستند. کسی نمی گوید نمایندگان مجلس 
به بیمارستان خصوصی نروند و بیمه تکمیلی 
مناسب نداشته باشند اما چرا نه برای همه اقشار 
ملت بلکه برای دهک های فقیر جامعه که البته 
معتقدند زیر فشارهای سیاست های توسعه ای 
دولت های قبل فلج شده اند، بیمه تکمیلی رایگان 

ایجاد نمی کنند؟
  در نهایت..... 

اگر برخی مردم معترض وضع موجود هستند به 
این علت است که نمایندگان مجلس و حتی برخی 
مسئولین مانند آنها زیر فشار اقتصادی نیستند. 
در دوران جنگ تحمیلی مردم اطمینان داشتند 
آنچه در سفره رئیس جمهور و نخست وزیر و رئیس 
مجلس است در سفره آنها هم وجود دارد، از این 
منظر پشت مسئولین می ایستادند آیا نمایندگان 
مجلس از سیستم درمانی عمومی که آحاد ملت از 

آن استفاده می کنند، استفاده می کنند؟ 

نماینده تبریز فاش کرد

بیمارستان اختصاصی نمایندگان 
  مسعود پزشکیان: دولت برای نمایندگان مجلس بیمارستان اختصاصی 

احداث کرده است. اگر نماینده مجلس مریض شود. او را به بهترین 
بیمارستان می برند 

یــادداشـــت
لزوم رعایت و اجرای صحیح قانون اساسی

قانون اساسی جمهوری اسلامی خون بهای شهیدان 
انقلاب و به منزله یک نوع قرارداد اجتماعی میان حاکمیت 
و مردم است. پس از 43 سال که 12 آذر سال 1358 قانون 
اساسی تصویب شده و چندی پیش نیز چهل و سومین 
سالگرد تصویب قانون اساسی را داشتیم باید برگردیم و 
ببینیم که چه میزان از این حقوق رعایت شده است. اصل 
حکومت قانون، برابری عموم در برابر قانون، توزیع عادلانه 
امکانات، عدم تبعیض و ممنوعیت انحصار طلبی چیزهایی 
است که در قانون اساسی مقرر شده است. اصول مربوط به 
دادرسی عادلانه مثل اصل برائت، اصل دسترسی به وکیل 
انتخابی، دسترسی برابر به دادگاه و دادگستری، اصولی 
مانند آزادی تشکیل احزاب، برگزاری اجتماعات و اصل 9 
که آزادی و استقلال لازم و ملزوم یکدیگر هستند و نمی شود 
به بهانه یکی دیگری را نفی کرد. باید دید که مجموعه این 
اصول چه مقدار اجرا شده و به ویژه موانع اجرای این اصول 
چه بوده است. در سال ۶8 بنا به دلایلی در قانون اساسی 
بازنگری صورت گرفت. از جمله اصل مربوط به مجمع 
تشخیص مصلحت نظام که در واقع نوعی قید برای اصل 
4 قانون اساسی است و آن بن بستی که در قانون گذاری 
به لحاظ عملکرد شورای نگهبان وجود داشت به دستور 
امام)ره( در بازنگری شکسته شد. اما امام)ره( در همان 
فرمان خود رهنمودهایی را داده بودند که مجمع تشخیص 
مصلحت به قوه ای در عرض سایر قوا تبدیل نشود. امروزه به 
نظر می آید که  مجمع تشخیص به صورت قوه ای در عرض 
قوه قانونگذاری که مجلس است قرار گرفته و در این عرض 
تعدادی نهادهای موازی ایجاد شده است. همچنین از اصول 
مربوط به حاکمیت قانون در قانون اساسی در اصول 19 و 2۰ 
عدول هایی از قانون صورت گرفته است.  در قوه قانون گذاری 
و هم در سایر ارکان دچار نهادهای موازی شدیم. از این 
قبیل ایرادها وجود دارد. حال اینکه آیا بر طرف کردن این 
ایرادها مستلزم اصلاح قانون اساسی است می توان بهَ آن فکر 
کرد. به نظر می رسد بخشی از مشکلات عدم اجرای قانون 
اساسی به تفسیر نادرست از اصول قانون اساسی و بخش 
دیگر به سوء برداشت از اصول قانون اساسی بازمی گردد. 
اصل 7۶ قانون اساسی که به موجب آن مجلس حق تحقیق 
و تفحص در همه امور کشور را دارد قانون اساسی مقیدش 
کرده و گفته مجلس نمی تواند در مورد برخی نهادهای دیگر 
تحقیق و تفحص کند. در نهایت می توان گفت که بخشی از 
این مشکلات در اجرا به تفسیر نادرست، بخشی به اجرای 
غلط و بخشی هم احتمالا به تعارض  های داخلی در اصول 
قانون اساسی بازمی گردد.  شاید این وضعیتی که اکنون با 
آن روبه رو هستیم علاوه بر آنکه ناشی از تفسیر نادرست و 
انحراف از اجرای درست است به تعارض های درونی در خود 
قانون اساسی بازگردد که این قسمت باید مورد تحقیق و 
شناسایی قرار گیرد که احتمالا به سمت اصلاح اصول قانون 
اساسی برویم. اگر اصول قانون اساسی اجرا شوند و به ویژه 
اصول مربوط به جمهوریت، آزادی های اساسی، بحث توزیع 
عادلانه امکانات، اصل عدم تبعیض که در اصل سوم قانون 
اساسی بند نهم و اصول دیگر منعکس شده اجرا شوند و ثانیا 
در حوزه حقوق سیاسی هم آن اصول تامین شود عملا نیازی 

به اصلاح قانون اساسی نداریم. 

  محمود صادقی 
 دبیرکل انجمن اسلامی 

          مدرسین دانشگاه ها

رئیس جمهور در مراسم روز دانشجو: 

آمریکاییهاایرانراویرانمیخواهند
   ارتباط دولت با دانشگاه را یک ضرورت می دانم

تاکید محیط زیستی رهبری به 
محسن رضایی در قالب یک نامه

در زمان جنگ رهبر انقلاب در نامه ای به 
محسن رضایی بر اهمیت مقوله حفظ محیط 
زیست حتی در زمان جنگ و شرایط اضطرار 
تاکید کردند. دوران دفاع مقدس در یکی از 
جزایر جنوبی حفاظت شده کشور یک سایت 
موشکی راه اندازی شده بود که سازمان های 
مربوطه نسبت به تخریب محیط زیست خدمت 
حضرت آیت ا... خامنه ای ابراز نگرانی کردند و 
ایشان نامه ای به فرمانده وقت سپاه نوشتند 
که سند بسیار محکمی در تبیین رویکرد 
رهبر معظم انقلاب به مقوله محیط زیست 
است. علی سلاجقه رئیس سازمان حفاظت 
از محیط زیست با اعلام این مطلب یادآورشد: 
... خامنه ای در شرایط جنگ  حضرت آیت ا
که اضطرار ایجاب می کند حتی خانه های 
ما پایگاه قرار گیرد، در آن نامه خطاب به 
سردار محسن رضایی نوشتند: »جناب آقای 
رضایی، هرچه سریع تر نسبت به تخلیه منطقه 
حفاظت شده ]مذکور[ اقدام شود و در اختیار 
دستگاه های مربوطه قرار گیرد« که هیچ جا 
نمی توان چنین حکمی را، آن هم در زمان 

جنگ دید. 
 

آمریکا در ۲۰۲۵ کدخدا 
می شود، یا فرو می پاشد

حسین طائب مشاور عالی فرمانده کل سپاه 
در مراسم گرامیداشت روز دانشجو در دانشگاه 
زنجان: در سال 2۰25 یا آمریکا کدخدای 
دهکده جهانی می شود یا فرو می پاشد؛ سند 
بایدن 2۰25 را 2۰3۰ می داند. در سال 2۰3۰ 

پنجره فرصت آمریکا پایان می یابد. 
 
اطلاعیه سازمان اطلاعات فراجا 

درباره ناآرامی های اخیر
سازمان اطلاعات فراجا در خصوص حوادث 
و ناآرامی های اخیر اطلاعیه ای صادر کرد. 
در بخشی از این اطلاعیه آمده است: بخشی 
از کشفیات و اقدامات انجام شده در خلال 
ناآرامی های اخیر با لحاظ اقتضای شرایط و 
ملاحظات امنیتی به استحضار مردم بصیر 
و عزیز ایران اسلامی می رسد. ورود، وجود 
و کاربرد سلاح یکی از ابزارها و مولفه های 
ناامنی و بستر ارتکاب جرایم دیگر در سطح 
جامعه است که در ایام اغتشاشات 1۶ باند و 
شبکه سازمان یافته قاچاق سلاح زیر ضربه 
قرار گرفته است. از 2۶ شهریور تا 14 آذر ماه 
14۰1، 2827 قبضه سلاح جنگی، 5487 
قبضه سلاح شورشی و در مجموع 8314 قبضه 
سلاح کشف شده است. در پایان این بیانیه آمده 
است: سربازان گمنام امام زمان)عج( در سازمان 
اطلاعات فراجا به مردم شریف و شهید پرور 
ایران اسلامی اطمینان می دهد خادمان خود 
در مجموعه انتظامی کشور همواره پشتیبان 
آنها خواهند بود و در راستای تامین امنیت و 
تداوم آن در ایران اسلامی از هیچ کوششی دریغ 
نخواهند کرد و به دشمنان ضدانقلاب، منافقان 
کوردل، و مزدوران آنها هشدار می دهد که 
امنیت شهروندان خط قرمز مجموعه انتظامی 
بوده و با مخلان و تعدی کنندگان در این عرصه 

بدون مماشات برخورد می شود. 
 

 ورود نفتکش ایران
 به آب های ونزوئلا

یک نفتکش ایرانی حامل 2میلیون بشکه 
نفت فوق سبک در این هفته به آب های ونزوئلا 
رسیده است. ونزوئلا و ایران که هر دو تحت 
تحریم های آمریکا قرار دارند، اخیراً همکاری 
خود را از طریق معاملات تهاتری افزایش داده اند. 
طبق این توافق ها، ایران در ازای نفت سنگین و 
سوخت ونزوئلا، نفت سبک در اختیار این کشور 
قرار می دهد تا از آن برای رقیق کردن درجات 
نفتی خود و تولید نفت قابل صادرات استفاده 
کند.  اطلاعات کشتیرانی نشان می دهد نفتکش 
»دور Dore« با پرچم ایران در روز دوشنبه در 
نزدیکی بندر خوزه ونزوئلا دیده شده است. این 
نفتکش قبلًا در ماه اکتبر در عسلویه در استان 

بوشهر ایران دیده شده بود. 
 

 احتمال حضور ایران و ترکیه 
در نشست امان

وزیر خارجه عراق در اظهاراتی با اشاره به 
اینکه نسخه دوم نشست بغداد در پایتخت اردن 
برگزار خواهد شد تاکید کرد که انتظار می رود 
ایران و ترکیه نیز در این نشست مشارکت کنند. 
فواد حسین، وزیر خارجه عراق چهارشنبه در 
نشست خبری مشترک با سامح شکری و ایمن 
الصفدی، وزرای خارجه مصر و اردن گفت که 
یک نشست منطقه ای دیگر در خصوص عراق 
در تاریخ 2۰ دسامبر جاری در امان پایتخت 
اردن برگزار خواهد شد و انتظار می رود که ایران 
و ترکیه نیز در این نشست شرکت کنند. وی 
تاکید کرد: نسخه دوم نشست بغداد در بیستم 
ماه جاری در امان برگزار می شود، در نشست اول 
ایران و ترکیه حضور داشتند و انتظار داریم که 
این دو کشور در نشست آتی نیز شرکت کنند. 
فواد حسین با اشاره به اینکه این نشست اساسا 
در راستای حمایت از عراق برگزار شد تاکید کرد 
که کشورش با چالش هایی مواجه است و برای 
عبور از این چالش ها نیازمند برقراری روابط 

منطقه ای و بین المللی است. 

جریان اصیل دانشجویی 
در ایران با حق طلبی 

شناخته می شود

رئیس ستاد کل نیروهای مسلح 
گفت: جریان اصیل دانشجویی در ایران 
با حق طلبی، آرمان خواهی و نفی سلطه 
بیگانه شناخته می شود و این مهم 
همواره در چهار دهه گذشته همزاد 
حرکت های اصیل دانشجویی بوده 
است. در پیام سرلشکر »محمد باقری« 
آمده است: »دشمنان ملت ایران به 
خوبی دریافته اند که پیشرفت های 
خیره کننده ایران در حوزه های مختلف 
علمی و تکنولوژیکی از پزشکی و نانو 
گرفته تا علوم مهندسی، هسته ای، 
موشکی و هوافضا، محصول فکر و 
اندیشه دانشگاه و دانشجوی ایرانی، آن 
هم در شرایط سخت تحریمی است؛ 
بنابراین برای وقفه در این حرکت 
سازنده و امیدآفرین، برای جوان نخبه 
ایرانی نقشه های شوم تدارک دیده اند، 
تا ضمن انحراف در فلسفه و هویت 
استکبارستیزی دانشجو، کشور را به 
عقب بازگردانند، اما جنبش اصیل 
دانشجویی همسو با ملت ایران طی 
چهار دهه گذشته همواره ثابت کرده 
است که مسیر استقلال طلبی خود را 
هرگز با رفتارهای ارتجاعی، منحرف 

نخواهد کرد.«

ویــــــژه
وزیر امور خارجه خبرداد: 

توافق برای ارتقای همکاری ها در راستای 
ورود کالای ایرانی از طریق بالکان به اروپا

وزیر امور خارجه کشورمان در پایان سفر منطقه ای به 
حوزه بالکان و پیش از ترک سارایوو به مقصد تهران، در 
خصوص دیدارهای اخیرش در این کشور گفت: در جریان 
سفر تقریبا یک و نیم روزه به سارایوو با همتای خودم توافق 
کردیم که حجم تبادل تجاری را با سرعت افزایش دهیم؛ 
هر چند در 9 ماه گذشته 53درصد رشد را شاهد هستیم، 
اما این کافی نیست. حسین امیرعبداللهیان افزود: برای 
توسعه گردشگری بین منطقه بالکان و جمهوری اسلامی 
ایران توافق کردیم نسبت به برقراری پرواز مستقیم اقدام 
شود. وی ادامه داد: به دلیل اینکه بوسنی و هرزگوین اخیرا از 
انتخابات خارج شدند و در آستانه تشکیل دولت هستند در 
مورد اوضاع داخلی در این کشور و همچنین در حوزه بالکان 
با مقامات دیگر بوسنی و هرزگوین از جمله آقای باقر علی 
بگوویچ که از رهبران مهم در این منطقه هستند و همچنین 
با رئیس هیات علمای مسلمین در بوسنی و هرزگوین دیدار 
و رایزنی داشتیم. وی اظهار امیدواری کرد که در تمامی 
زمینه های مورد علاقه طرفین شاهد رشد، پویایی و تحرک 
هر چه بیشتر باشیم. وزیر خارجه در این خصوص که آیا حوزه 
بالکان می تواند دروازه ورود کالاهای ایرانی به اروپا باشد اظهار 
کرد: در همین چارچوب همکاری هایمان جریان دارد و توافق 
کردیم که این مسیر را ارتقا دهیم. امیرعبداللهیان با اشاره به 
اینکه سفر ما به حوزه بالکان از اولویت های برنامه های من 
در قاره اروپا بود، گفت: ما توانستیم به دو کشور صربستان 
و بوسنی و هرزگوین در فرصت محدودی که داشتیم سفر 
کنیم. وی عنوان کرد: گفت وگوهای بسیار مهمی با توجه به 
مشترکات هویتی و فرهنگی که بین ایران و حوزه بالکان وجود 
دارد در صربستان داشتیم. در زمینه همکاری های صنعتی، 
فنی، دانشگاهی، علمی و تجاری اتفاقات بسیار خوبی با 
مقامات صربستان داشتیم. وزیر خارجه یادآور شد: از جمله 
ویژگی های بالکان وجود جامعه قوی ایرانیان در کشورهای 
این حوزه است که مسائل ایرانیان عزیز مقیم در این کشورها 
از جمله موضوعات بود و رسیدگی به برخی از مشکلات آنها 
و سرعت دادن به حل مسائل کنسولی آنها در دستور کار ما 
قرار داشت. امیرعبداللهیان خاطرنشان کرد: در آینده نزدیک 
روسای جمهور دو کشور با یکدیگر ملاقات خواهند داشت 
و ما امیدوار هستیم که بر اساس دعوتی که در این سفر از 
رئیس جمهور صربستان به عمل آوردم  بتوانیم  در آینده مورد 

توافق شاهد سفر ایشان به ایران باشیم. 

آرمان ملی: یادگار امام با اشاره به اینکه 
1۶ آذر روز بزرگی در تاریخ ایران است و اتفاق 
مهمی در آن افتاده است، گفت: در مجموعه 
مؤسسه و پژوهشکده امام خمینی)ره( و انقلاب 
اسلامی، باید یک مقدار از پرداختن به امور 
انتزاعی فاصله بگیریم و وارد بحث های عینی تر 
شویم.  آیت ا... سید حسن خمینی ظهر دیروز 
در مراسم تودیع و معارفه رئیس پژوهشکده 
امام خمینی)ره( و انقلاب اسلامی، با تسلیت 
ایام فاطمیه)س( و گرامیداشت روز 1۶ آذر، 
گفت: 1۶آذر روز بزرگی در تاریخ ایران است و 
اتفاق مهمی در آن افتاده و امیدواریم راه مبارزه 
با استعمار و استبداد در جامعه ما همواره زنده 
بماند.  سید حسن خمینی با تأکید بر اینکه باید 
از تمام توان پژوهشکده در راستای بحث های 

روز استفاده کرد، گفت: انتقادی به روحانیون 
وارد است و می گویند، »مردم هزار مشکل 
دارند و شما راجع به این صحبت می کنید که 
اگر به کره ماه رفتیم به سمت کدام طرف نماز 
بخوانیم؟!« این سخن یعنی راجع به مسائل 
فرضی صحبت می کنید. البته یک وقت هست 
که بیان اینها برای این است که قدرت علمی 
خود را به کسی نشان بدهید که در آن صورت 
عیب ندارد، ولی وقتی کسی می خواهد پژوهش 
کند، پژوهش باید راجع به درد امروز جامعه 
باشد.  تولیت مرقد مطهر امام خمینی)ره( 
بیان کرد: در مجموعه مؤسسه و پژوهشکده 
امام خمینی)ره( و انقلاب اسلامی، باید یک 
مقدار از پرداختن به امور انتزاعی فاصله بگیریم 
و وارد بحث های عینی تر شویم. پژوهشکده باید 

سنگری برای دفاع در برابر مشکلات، شبهات 
و هجمه ها تبدیل شود؛ کار انتزاعی را دیگران 
هم می توانند انجام بدهند. این مجموعه باید 
تلاش کند به اینکه پیش برود و از امام دفاع 
کند؛ اصلا ساختار با این هدف شکل گرفته که 
از موضوع روز یک مقداری بیشتر بگویند. البته 
تلاش هایی در این زمینه شده، ولی باید جدی تر 
باشد. پایان نامه ها باید از حالت انتزاعی بیرون 
بیاید و وارد عرصه های عینی شوند. در این 
زمینه قبلا طرح هایی بود که از بیرون مجموعه 
هم بتوانیم استفاده کنیم.  سید حسن خمینی 
تصریح کرد: باید امامِ روزگار خودمان را بیان 
کنیم. کارهایی که شده و اتفاقات بزرگی که 
افتاده را در نظر بگیریم و انشاء ا... به نقاط خوب 

هم برسیم. 

آیت ا... سید حسن خمینی: 

باید امام روزگار خودمان را بیابیم 

حجاب، یک تکلیف 
قانونی است

استاندار قم در نشست صمیمی 
فرهنگی  فعال  دانشجویان  با 
دانشگاه های قم افزود: تحریف، بر زبان 
آوردن رکیک ترین کلمه ها، اهانت 
به مقدسات، اهانت به یک استاد، به 
یک روحانی، به یک جوان، به یک 
خانم و استفاده از سلاح سرد و گرم 
از جمله موارد تامل برانگیز مربوط 
به این حوادث است. سید محمدتقی 
شاهچراغی افزود: حجاب یک تکلیف 
قانونی است و در اینکه قانون باید در 
مورد این موضوع اعمال شود، تردیدی 
نیست، ما حمایت می کنیم، اگر کاری 
هم انجام بدهیم برابر قانون است، 
فراتر از قانون و شرع برای خودمان 
قائل نیستیم؛ دانشجو،  وظیفه ای 
رئیس دانشگاه، مردم کوچه و بازار 
و کاسب همه وظیفه دارند. وی بیان 
داشت: اگر به حجاب به این منظر که 
صیانت است، توجه شود، بسیاری از 
نظام مسائل ما حل خواهد شد، به طور 
حتم زنان مومن و انقلابی نیز به این 

نکته توجه دارند. 

دشمنان هیچ اصولی 
را رعایت نمی کنند

سخنگوی دولت در آیین تکریم 
و معارفه رئیس شورای اطلاع رسانی 
دولت، گفت: با توجه به جایگاه و 
اهمیت حوزه رسانه و اطلاع رسانی در 
دولت، حقیقتا ساختارهایی که بیست 
سال پیش طراحی شده و اصلاح 
آن 13 سال قبل رخ داده ساختاری 
نیست که متناسب با شرایط امروز 
در این جنگ ناعادلانه و مملو از 
اقدامات غیرحقوقی و ضدحقوقی 
بتواند آنگونه که باید نقش آفرینی 
کند. علی بهادری جهرمی گفت: ما 
برای جنگ نظامی هم قواعد داریم 
هیچ  رسانه ای  این جنگ  در  اما 
یک از اصول انسانی را دنیای غرب 
در  نمی کنند.  رعایت  دشمنان  و 
این جنگ تمام عیار و تمام قد علیه 
ایران نیاز به سرمایه گذاری و تمرکز 
بیشتر هستیم و یکی از این تمرکزها 
ساختاری است. وی گفت: این حرکت 
تحولی در حوزه اطلاع رسانی در این 
یک سال قبل به طور تدریجی در حال 
شکل گیری است. ما متوقف و ایستا 
نبودیم و تحول تدریجی در حال 

شکل گیری بود. 


